
LITURGIKUS „B” év 
(Kis mísekönyvben a szentmise rendje: 11-23. oldal, könyörgések és
olvasmányok szövege/továbbiakban: szöveg..... oldal.)

Decemher
7. Ádvent 2. vasárnapja
(szöveg: 51-55. old., pref: 27. vagy 28. old.)
8. SZEPLŐTELEN FOGANTATÁS ÜNNEPE
(szöveg: 839-844. old., pref.: 342. old.)
14. Ádvent 3. vasárnapja
(szöveg: 56-59. old., pref: 27. vagy 28. old.)
21. Ádvent 4. vasárnapja
(szöveg: 60-63. old., pref: 27. vagy 28. old.)
25. KARÁCSONY, URUNK SZÜLETÉSE
(szöveg: 71-74. old., pref.: 29. old.)
28. SZENT CSALÁD ÜNNEPE
(szöveg: 75-79. old., pref: 29. old.)

Január
1. ÚJÉV, SZŰZ MÁRIA, ISTEN ANYJA 
(szöveg: 80-84. old., pref.: 83. old.)
4. VÍZKERESZT, URUNK MEGJELENÉSE
(szöveg: 89-98. old., pref.: 92. old.)
11. URUNK MEGKERESZTELKEDÉSE
(szöveg: 94-98. old., pref.: 97. old.)
18. Évközi 2. vasárnap
(szöveg: 201-204. old., pref. : 82-85. old.)
25. Évközi 3. vasárnap
(szöveg: 205-208. old., pref.: 32-35. old.)

________ HALLÁSSÉRÜLTEK SZENTMISÉI
Budapesten:
• December 14. vasárnap, 16.00

Mikszáth K. téri Piarista kápolna
• December 26. péntek, 11.00

Mikszáth K. téri Piarista kápolna
• Január 11. vasárnap, 16.00

Mikszáth K. téri Piarista kápolna
• Január 25. vasárnap, 15.30

Vörösmarty utcai kápolna

Vidéken:
Hely Mikor? Hány órakor?
Győr dec. 6., jan. 3. 15.00
Miskolc dec. 21., jan. 18. 16.00
Pécs dec. 7., jan. 4. 14.30
Sopron ideiglenesen szünetel
Szombathely nov. 15. 15.00
Vác változó
Veszprém dec. 21., jan. 18. 15.00

Áldott, szent karácsonyt 
és békés új esztendőt kíván 

minden hallássérült testvérünknek! 
A Hallássérült Pasztoráció

Karácsonyi 
meghívó

Örömmel és szeretettel meghívunk minden 
siket és nagyothalló testvért a

2008. december 26-án, pénteken 
délelőtt fél 11 órakor 

tartandó karácsonyi szentmisére.
A szentmisét bemutatja Erdő Péter bíboros, 

prímás, érsek úr 
a Piarista Gimnázium 

első emeleti kápolnájában.
(VIII. kér., Mikszáth Kálmán tér 1.)

Hálásak legyünk Jézus születésnapján, 
mert O saját akaratából a földre lejött, 

hogy megváltsa a bűnös világot, amelyben mi, 
az emberek élünk.

Mindenkit várunk Budapestről és a vidékről is! 
Hallássérült Pasztoráció
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FIGYELEM! FIGYELEM! 
FIGYELEM!

A Vörösmarty utcai szentmise 
időpontja megváltozott. 

November hónaptól kezdve 
délután 4 óra helyett

Fél 4-kor kezdődik a 
szentmise.

Nem egyszer, hanem mindig 
fél 4-kor lesz 

megtartva a szentmise.

FIGYELEM! FIGYELEM!
FIGYELEM!

r r

IMASZANDEKOK

December hónapban imádkozzunk a 
Szentatya kérésére:

7. Az erőszak és a halál kultúrája 
egyre növekszik és terjed. Imád
kozzunk azért, hogy az Egyház az 
O apostoli és missziós tevékeny
ségével az élet kultúráját mozdít
sa elő.

2. Azért imádkozzunk, hogy az Egy
ház a missziós országokban test
véri barátságban éljen a nem ke
resztényekkel. így mutassa meg az 
Egyház, hogy a Betlehemben szü
letett kisded Jézus a világ re
ménysége.

EVANGÉLIUM

Szent János apostol könyvéből 
(Jn. 1, 6-8; 19-28)

Isten kiválasztott egy embert, akinek János 
volt a neve. Isten azt akarta, hogy János beszél
jen az embereknek a Megváltóról. János a Jor
dán folyó mellett tanította az embereket és ke
resztelte őket. Egyik nap zsidó papok jöttek Jeru
zsálemből Jánoshoz. A zsidó papok megkérdezték 
Jánostól: „Ki vagy te? Talán te vagy a Megvál
tó? ”

János felelt: „Én nem vagyok Megváltó. ”
A zsidó papok tovább kérdezték: „ Talán te 

vagy Illés próféta? ’’
János felelt: „Én nem vagyok Illés prófé

ta. ”
A zsidó papok újra kérdezték Jánostól: „ Ki 

vagy te? A főpapnak meg kell mondani, hogy ki 
vagy te. ”

János így felelt: „ En vagyok a figyelmezte
tő. A Megváltó nemsokára megérkezik. Én előké
szítem az embereket a Megváltó érkezésére. ”

A zsidó papok azt kérdezték Jánostól: „ Te 
miért keresztelsz, ha 
te nem vagy a Meg
váltó? ”

János így felelt: 
„Én csak vízzel ke
resztelek. A Megváltó 
pedig vízzel és Szent
lélekkel keresztel. A 
Megváltó már itt van 
közietek, de ti nem 
ismeritek. Nemsokára 
meglátjátok a Meg
váltót. A Megváltónak 
nagy hatalma van. Én 
a Megváltó szolgája 
vagyok. ”

Ez történt a 
Jordán folyó mellett, 
Betániában. János 
ezen a helyen keresz
telt.
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Boldog születésnapot. 
Hallássérült Pasztoráció!

A cím láttán felmerül a kérdés, hogy miért ünne
pel a Hallássérült Pasztoráció. Nahát, már 35 
éves, ki emlékszik az első jelnyelvi tolmácsolás
sal kísért szentmisére?
1973. december 8-án megvalósult a hallássérül
tek álma, hogy végre külön szentmisét hoztak 
létre a hallássérültek számára. Könnyek és moso
lyok megjelentek a hallássérültek szemeiben és 
arcukon. Meghatódva végighallgatták a szentmi
sét.
Kik a siket szentmise szervezői? Szilágyi Vilma 
és Szilágyi Izabella testvérpár, a Miasszonyunk
ról nevezett Iskolanővérek, akiknek szülei sike
tek voltak. Vallásos neveltetésben részesültek, a 
szülei mindig vitték őket a templomba, de érez
ték, hogy a hallássérültek nem értették a szent
misét és nem járulhattak hozzá a szentségekhez, 
pl. szentgyónáshoz. Ezért a testvérpár eldöntötte, 
hogy hozzanak létre olyan pasztorációt, amely 
lehetővé teszi a siketek lelki fejlődését.
Azóta már szaporodott a hívek száma. Itt, Buda
pesten havonta kétszer jövünk össze a szentmi
sén, amit három pap felváltva mondanak. A vi
dékeken is vannak a szentmisék a hallássérültek 
számára (Győrött, Pécsett, Szombathelyen, Mis
kolcon, Vácott és Veszprémben). A siketek Nő
vérei most is buzgóan járnak a vidéki szentmi
sékre tolmácsolni.
A Hallássérült Pasztoráció sok éves munkájának 
az eredményei: hitoktatás az iskolákban; felnőtt 
hitoktatás; felkészítés a szentségekre; a hittan
könyvek, a misekönyvek kiadása; a zarándok
utak szervezése.
Megköszönjük a jó Istennek Futó Károly atyát, 
aki 33 éve szolgálja a Hallássérült 
Pasztorációban a siketeket. Tanít, gyóntat és a 
budapesti egyik szentmisét ő mutatja be. A jó 
Isten áldja meg őt ezért a hűséges szolgálatért. 
Suló Lajos atya a Hallássérült Pasztoráció püs
pökkari referense. Áldja meg a jó Isten fáradsá
got nem ismerő munkájáért. O a második buda
pesti szentmisét mondja és csak a szentbeszéd
hez kell jelnyelvi tolmács. A szentmisét ő maga 
mondja jelnyelven. Adjon neki a jó Isten erőt és 
sok kegyelmet, hogy ezt a munkát sokáig végez
hesse a siket hívek lelki épülésére.
Új papunk, Erdődi Ferenc atya is szeretettel állt 
be a Pasztoráció munkájába. Isten áldása kísérje 
lelkes munkáját.

3. oldal
Megköszönjük a Magyar Katolikus Püspöki 
Karnak (MKPK) a siketpasztoráció anyagi tá
mogatását.
Isten áldjon meg minden papot, akik a vidéki 
siket szentmiséket mondják hűségesen, szeretet
tel. (Győr: az első Szakács András atya már a 
mennyben van, Hrotkó Géza és Vereczkey Ta
más atyák; Pécs: Szalay János atya évekig szere
tettel mondta a havonkénti szentmisét. Áldja 
meg a jó Isten nyugdíjas éveit. Most a 
Pálostemplomban Csóka Péter János pálos atya 
szolgálja nagy szeretettel a siketeket; Szombat
hely: Tibola Imre nagyprépost úr kezdettel fogva 
végzi a siketek szentmiséjét és agapéra hívja a 
szentmise után a híveket; Miskolc: Csókay Kár
oly atyának megköszönjük a hűséges munkáját, 
most folytatja Hess István atya; Veszprém: Tóth 
Gyula atya és hűséges segítője Kreschka Kár
oly.)
A Hallássérült Pasztoráció munkatársainak (Hu
nyadi Ferencné, Rafás Lajos, Makkné 
Andrásfalvy Judit és Szebeli Erzsébet) is szeret
nénk megköszönni együttműködést, fáradságos 
munkát! A régi munkatársunknak, Popovics Zol
tánnak is megköszönjük, aki 1978 óta hűséges és 
szorgalmas munkát végzett, és 2000-ben lépett ki 
a valami okok miatt.
Kérjük az Isten áldását a Hallássérült Pasztoráció 
működésére, és áldja meg a siketek Nővéreit 
(Vilma nővért és Izabella nővért), hogy tovább 
tudjanak szolgálni hallássérülteknek Isten dicső
ségére!
December 8-án hétfőn este 6 órakor hálaadó 
szentmisét mondunk a kedves Nővérekért és a 
Hallássérült Pasztorációért a Vörösmarty utcai 
Kápolnában.

Az egyházi évnek vége van. November 30-án új 
egyházi év kezdődött. Az egyházi év „Ádvent”- 
tel kezdődik.
Ádvent szó azt jelenti: az Úr jövetele. Az Úr, az 
Isten Fia Jézus Krisztus születésének ünnepére 
készülünk.
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Adám és Eva bűnbeesése után a mindenható 
Atya Isten megígérte a Szabadítót, hogy meg
mentse a bűn rabságából az embereket. Az em
berek évezredeken át várták a Szabadítót. Végre 
elérkezett az idő és ember lett az Isten Fia. Ezt 
ünnepeljük karácsonykor.
A nép várakozását és készülődését ádventben mi 
is átéljük. Várjuk Urunkat, előkészítjük a lelkün
ket bűnbánattal, szentgyónással és jócselekede
tekkel. De készülünk Jézus második eljövetelére. 
Várjuk Jézust, Aki a világ végén dicsőségben 
jön, hogy ítéletet mondjon az emberek felett. 
Nem tudjuk az utolsó ítélet idejét. Váratlanul jön 
Jézus. Azért kell mindig tiszta lélekkel élni és 
sok jót tenni, hogy ne találjon készületlenül min
ket Jézus, az ítélő Bíró. Az Úr jön.

Jöjj el Uram, Jézus!

KARÁCSONY

Örömmel és szeretettel teli ünnep a karácsony. 
Isten Fia, Jézus elhozta és megmutatta nekünk, 
hogy az Atya Isten milyen nagyon szereti az em
bereket. Odaadta Fiát, hogy kiszabadítson min
ket a bűn rabságából.
Karácsony a szeretet ünnepe.
Az Atya Isten a Fiát adta szeretettel az emberek
nek. Mi pedig szeretettel ajándékozzuk meg 
egymást. Karácsonykor örülünk az aranyos kis 
Babának, Jézuskának. Nemcsak a jászolba, ha
nem a szívünkbe is befogadjuk. Nemcsak vásá
rolunk, takarítunk, sütünk-fözünk karácsonyra. A 
lelkünket is kitakarítjuk a bünbánattal és szent
gyónással.
Fel is díszítjük a lelkünket, szívünket, ahová 
Jézust várjuk. Hogyan díszítjük fel? Másokkal 
jót teszünk. A szegényekre is gondolunk aján
dékkal. Jézusnak adjuk, amit a szegényeknek 
adunk. Mert Jézus mondta: „Amit másnak adsz, 
amit mással teszel, azt velem - Jézussal - te
szed. ”

Akkor lesz szép és boldog karácsonyunk, ha sok 
örömet, sok jót teszünk. így várjuk Jézust a szí
vünkbe.

Áldott, boldog karácsonyt!

KARÁCSONYI LEVÉL 
JÉZUSTÓL

Szeretettel kívánunk minden kedves testvérünk
nek áldott karácsonyi ünnepeket az Úr Jézustól. 
Nehéz napok vannak mostanában hazánkban. 
Nagy megszorítások, kevés pénz, gyűlölködés a 
határon túl, ahol magyar testvéreink szenvednek 
még jobban, mint a hazában, itthon.
Kívánjuk a békességet, a szeretetet, a jókívánsá
gokat. ahogyan a karácsonyi ünnepek előtt szo
kott lenni. Mindenki a szeretetre vágyódik, min
denki örömet kíván.
Próbáljuk meg kedves testvéreink, hogy az ide
gesség, nyugtalanság helyett kedvességet kínál
junk családunknak, munkatársainknak, 
szomszédainknak, barátainknak és mindenkinek, 
akivel találkozunk. Ez legyen ajándék, mert a 
szeretet a legnagyobb ajándék a világon.
Már sok bajban, szenvedésben voltunk életünk
ben, de ha szeretetet adtunk családunknak, bará
tainknak, társainknak, gyermekeinknek, munka
társainknak. akkor megkaphatjuk ezt másoktól 
is.
Amikor Jézus megszületett a világra, akkor is 
nehéz helyzet volt, szegénység, menekülés, buj
kálás. A Szent Család is ilyen helyzetben volt. A 
jó Isten vigyázott rájuk és vigyáz ránk is a nehéz 
helyzetekben.

Kérjük a jó Istent, hogy segítsen a nehéz idők
ben. Magunk is segítsünk egymásnak 

szeretettel, békességgel.

KARÁCSONYI NARANCS

Mindig nehéz és szomorú az árva gyermekek 
sorsa. Lakhatnak fényes palotában, de mit ér ez, 
ha szenvedni kell az anyai és apai szeretet nélkü
li életet? Már az elmúlt századokban is árvahá
zakat építettek nekik. Manapság gyermekváros
okban helyezik el őket és mindent megtesznek 
annak érdekében, hogy pótolják a nagy vesztesé
get. Régebben igen rossz körülmények között 
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éltek az árva gyerekek és erről beszámolt egy 
angol férfi:
„Szüleim halála után, kilencéves koromban ke
rültem az árvaházba. Nagyon nehéz volt az éle
tünk. Naponta tizennégy órát kellett dolgozni a 
kertben, a konyhában, az istállóban és a földe
ken. A nagyobb gyerekeket küldték dolgozni a 
gyárakba, ahol nagyon kevés fizetést kaptak. 
Csak egyetlen ünnepnapunk volt az egész évben, 
csak karácsonykor. Ilyenkor nem kellett dolgoz
ni, játszhattunk és kaptunk ajándékba egy naran
csot. Viszont csak azok kapták a narancsot, akik 
mindig jók voltak, szorgalmasan dolgoztak, és 
nem találtak kifogást, hogy ne dolgozzanak.
Az egyik karácsony alkalmával én voltam az 
egyetlen, aki nem kapott narancsot. Vajon miért? 
Mert nyáron szomorúságból, elkeseredésből 
megszöktem az árvaházból. Ezért nekem végig 
kellett néznem, ahogy’ a többi gyerek kapott na
rancsot. Aztán szomorúan mentem a hálóterembe 
és lefeküdtem. A takaró alatt sírdogálva hallgat
tam a gyerekek vidám hangját, akik játszottak és 
nevettek az udvaron. Nagyon elkeseredtem, és 
azt gondoltam, hogy legszívesebben meghaltam 
volna.
Egyszer csak valaki bejött a hálóterembe és le
húzta rólam a takarót. Egy kedves társam, 
William állt előttem. Kezében volt egy narancs, 
ami gerezdekből volt összerakva. — Itt van a na
rancs, neked hoztam” - mondta mosolyogva 
William. - De hát honnan szerezted? - kérdez
tem. - O, nem volt nehéz szerezni. Arra kértem a 
fiúkat, mindenki adjon a saját narancsából egy 
gerezdet, hogy te is kapjad a karácsonyi naran
csot. Óvatosan fogd, hogy szét ne hulljon! - me
sélte William.
Ez volt életemben a legszebb karácsonyi aján
dék. Megértettem, milyen nagy kincs az igazi 
barátság. ”

A MI ESEMÉNYEINK

Zarándoklat Máriabesnyőre

Meghívót kaptak a Hallássérült Pasztoráció 
munkatársai a miskolci Kolombusz Utazási Iroda 
igazgatójától, Mészáros József úrtól. Szent Imre 
napján (nov. 5-én) zarándokoltunk a 
Máriabesnyői Szűz Anya kegyhelyére, elég so
kan mentünk a papokkal, a zarándokutak szerve
zőivel együtt. Szerencsére nagyon kellemes őszi
es, napos időnek ígérkezett a nap.

5. oldal 
Hálaadó szentmisén vettünk részt. Sok pap 
együtt mutatta be a szentmisét (koncelebrált), és 
a vidám hangulatban zajlott. A szentmise után 
beszámolót tartott egy idevalósi férfi a 
Máriabesnyői Templomról, Szűz Anya kegy
helyének történetéről. Érdekes volt a történet! 
Körbevezetett minket a templomban, altemp
lomban is.
Ebédet is kaptunk, ami egyszerű de finom volt. 
Beszélgettünk mindenféléről. Különböző város
okból jövő emberekkel érdekes volt ismerkedni. 
Kora este már Budapestre érkeztünk, nem üres 
szívvel, hanem szép élményekkel gazdagodva, 
hálásan megköszöntük a meghívást.
Mindannyian gratulálunk Mészáros József úrnak 
és a munkatársainak is, hogy szép, eredményes 
munkát végeztek, és kívánjuk nekik, hogy to
vábbra is szervezzék kellemes, lelkileg és testi
leg egyaránt frissülő zarándokutakat, Szűz Mária 
segítségével.

Máriabesnyői kegyhely története

A történelem szerint IV. Béla király 1249-ben a 
hatvani Premontrei Rendnek adományozta 
Besnyő népes községet. De a török időkben tel
jesen elpusztult, azzá lett a vidék, hogy nem le
het lakni, a temploma is rommá vált.
Az 1750-es években a vidék grófja, 
Grassalkovich Antal volt. Istenfélő katolikus 
ember volt, külön pápai engedéllyel az utazásain 
egy hordozható oltárnál vehetett részt szentmi

sén.
A gróf három
szor nősült. 
Első felesége 
meghalt a 7 évi 
házasság után 
1729-ben. Má
sodik feleségé
től 5 gyermek 
született. O is 
meghalt a 7 évi 
házasság után. 
Harmadik fele
sége is megbe
tegedett a hete
dik évben járó 

házasságban.
Antal gróf 

gyorsan imádkozott az Istenhez, és megígérte, 
hogy ha meggyógyul a felesége, akkor építeni 
fog egy templomot. Valóban a felesége meg
gyógyult, de Antal gróf nem teljesítette a foga-
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dalmát, azért, mert nem tudta, hogy hová akarja 
a templomot Isten.
1758-ban a hatvani birtokuk felöl jöttek a négy
lovas hintójukkal, amikor a lovak megbolondul
tak és elragadták a kocsit. Az utasok életveszély
be kerültek, és imádkoztak Istenhez, akkor várat
lanul megálltak a lovak. Boldogan szálltak ki a 
hintóból, akkor megpillantottak egy fákkal be
nőtt templomromot. A gróf elhatározta, hogy itt 
fog épülni az új templom.
A gróf elhatározásának megfelelően hamarosan 
elkezdődött az építkezés, előbb a romokat kellett 
lebontani. Fidler János kőműves álmot látott, 
hogy egy szép nő megjelent neki és elmondta, 
hogy a templom 
romjai közt ásni 
fog, valami szép 
tárgyat fog ta
lálni. Másnap 
Fidler kőműves 
az álom szerint 
kiásta a földet, 
valóban megta
lált egy szép kis 
Szűz Mária 
szobrot. A szob
rot hamarosan a 
grófnak adták, 
aki nagyon 
megörült a szo
bornak. Égi jel volt az, mert ö ide választotta a 
templom helyét és ez kedves Jó Istennek.
A kis szobor elefántcsontból készült, 11 cm ma
gas és 4 cm széles. Valószínűleg a 12. században 
készült.
A kápolna hamarosan elkészült 1761. augusztus 
14.-én. A grófné minden szombaton idejött 
imádkozni. A falusi emberek is kezdtek idejönni 
és megtörténtek a csodák. Például egy munkás 
keze megbénult a munkabaleset következtében, 

és sokszor idejött 
imádkozni. Meg
gyógyult, visszanyerte 
a munkaképességét és 
újra kezdett dolgozni. 
Már zsúfoltnak kez
dett lenni a kápolna. A 
gróf határozata szerint 
bővítették a templo
mot a családi kriptával 

is (mostani altemplom). 1771. március 17-én 
szenteltek fel.
A hatvani kapucinusok ideköltöztek és vigyáztak 
a templomra. Gondozták, az embereket fogadták, 

hogy taníthassák őket a vallásos életre, a munká
ra.
A kegyhely híre egyre terjedt, újra sok csoda is 
történt. A 20. században Máriabesnyő az ország 
második leglátogatottabb Mária kegyhelyévé 
vált.
Szeptember 7-én, a kisboldogasszony búcsún S. 
E. R. Juliusz Janusz apostoli nuncius ünnepi 
szentmise keretében hirdette ki. hogy XVI. Be
nedek pápa az Istentiszteleti és Szentségi Kong
regáció 2008. május 2-án kelt határozatával a 
máriabesnyöi kegytemplomot bazilikává emelte.

Lelkigyakorlat Iszkaszentgyörgyön

Háromnapos (nov. 21-23.) lelkigyakorlatot ter
vezett a Fáy Károly Hallássérült és Fogyatékos 
Személyek Egyesülete, 17-en vettünk részt. Pén
tek estétől vasárnap délig tartott a lelki gyakorlat. 
Témák voltak következők: Miért kell a lelki 
gyakorlat és mire jó? Mit jelent az életemben a 
hit? Mit teszel azért, hogy bennem megmaradjon 
a hit? Mit jelent az életemben a vallás? Nehézsé
gek a vallásgyakorlat körül, tudom-e gyakorolni? 
Mit jelent az életemben a szentmise? Nekem 
nagy élmény-e a szentmise, vagy muszáj men
nem megszokásból? Csoportosan megbeszéltük a 
témákat, összesítettük a saját tapasztalatokat, 
kudarcokat. Feri atya is sokat beszélt a szentmi
séről, a tanácsaival kiegészítve. Neki első és 
utolsó sorban fontos a szentmise, mert a szentmi
sében működnek a szentségek. A témák között 
voltak a szabadidők: a kastély látogatása, a falusi 
templom megtekintése. Sétáltunk a faluban ha
vazás közepette.
Mindannyian jól éreztük magunkat. Sokak sze
rint érdemes évente egyszer-kétszer hasonló lelki 
gyakorlatot kellene szervezni.
Vasárnap ebéd után egyenesen mentünk a buda
pesti Vörösmarty utcai Kápolnába, hogy a 
szentmisével zárjuk le a lelki gyakorlatot.

XVI. BENEDEK PÁPA

A pápa részvéttávirata Haitiba

A Szentatya mélyen gyászolt, miután értesült a 
hírről: a karib-tengeri ország fővárosának nyo
mornegyedében összedőlt egy iskola.
A Tarcisio Bertone bíboros államtitkár kézje
gyével ellátott, Joseph Serge Miot-nak, Port-au-
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Prince érsekének címzett táviratban a pápa 
együttérzését fejezte ki azoknak, akikkel szen
vedték tragédiát. Az Úrhoz imádkozott, hogy 
fogadja be mennyországba a gyermekeket és 
minden személyt, aki az iskola összeomlása kö
vetkeztében vesztette életét.
Végül XVI. Benedek pápa sürgette az elsőse
gélyt nyújtók munkáját és a lakosság támogatását 
kérte.
A tragédia november 7.-én pénteken következett 
be, amikor közel 700 diák tartózkodott az iskolá
ban. 92-en meghaltak, 150-en megsebesültek. Az 
áldozatok nagy része gyermek.

A szervadományozás a felebaráti 
szeretet jele

„A szervkereskedelem gyalázatos dolog, a szerv
adományozás viszont szép dolog, ezzel lehet ta
núságtételt tenni a szerétéiről. ” - mondta a 
Szentatya a Pápai Életvédő Akadémia által szer
vezett nemzetközi kongresszuson. A kongresszu
son körülbelül 500-an vettek részt.
A konferencia célja volt, hogy megbeszéljék a 
szervadományozás gyakorlatát és megvizsgálják 
a szervadományozás orvosi és tudományos 
szempontjait. A témáról utoljára 8 évvel ezelőtt 
tartottak világkongresszust Rómában.
A pápa ezekkel a szavakkal kezdte beszédét: „A 
szervadományozás különleges tanúságtétel a 
szerétéiről. Manapság sokan önzőek. A helyes 
képet egyre kevesebben mutatják az életről. Vé
gül a szeretet és az irgalmasság felelőssége arra 
kötelez minket, hogy ha igazán meg akarjuk va
lósítani önmagunkat, életünket adjuk oda má
soknak ajándékba. ”
A Szentatya úgy fogalmazott: „Az emberi test 
nem tárgy. Minden ember teste a lélektől nem 
választható el. Az ember teste hasonlít Istenre, az 
Isten képmása. Tehát az emberi méltóságot és az 
ember személyének egységességét kell tisztelni és 
védeni.
A szervátültetés gyakorlata azt jelenti, hogy csak 
akkor lehet donor valaki, ha saját egészsége és 
önazonossága nem kerül veszélybe. "
A pápa hozzátette: „A szervátültetéssel kapcso
latos visszaéléseknek, valamint a szervkereskede
lemnek ártatlan személyek, gyermekek esnek 
áldozatul. A tudománynak és az orvostársada
lomnak vissza kell utasítani és el kell ítélni a 
szervkereskedelmet. ”

XVI. Benedek pápa az agyhalállal kapcsolatban 
hangsúlyozta: „Létfontosságú szerveket csak a 
halál beállta után lehet kivenni. Amikor haldok
lók ajánlják fel szervüket, az ő életük tisztelete a 
legfontosabb szempont. ”
Egy szervátültetéssel kapcsolatos tájékoztató 
szerint évente 50 ezer szívátültetést, 100 ezer 
máj- és közel félmillió veseátültetést végeznek 
az egész világon.

Megjelent magyarul a Szentatya írása 
Szent Pálról

Ebben az évben június 29-én nyitotta 
meg ünnepélyesen a Szent Pál-évet 
XVI. Benedek pápa Rómában, a 
Falakon kívüli Szent Pál Baziliká
ban. Ebből az alkalomból jelent meg 
a Szentatya könyve Szent Pál apos
tolról. A könyv hasznos lehet a pápa 
gondolatainak megismerésére.
Egy teljes évet (2008. jún. 29 - 2009.

jún 29) ünneppé tett a katolikus Egyház Szent Pál apostol 
születése 2000-ik évfordulója alkalmából. Szent Péter és 
Szent Pál apostolok (jún 29.) ünnepétől kezdve különféle 
egyliázi és kulturális megemlékezések, konferenciák zajlanak 
az egész világon, hogy a népek nagy tanítójának és apostolá
nak színes és gazdag alakját. Szent Pált mutassák be.
A XX században három pápa is viselte Pál apostol nevét

• VI. Pál halála 30-ik évfordulójára is emlékezünk
• I. János Pál pápa
• II. János Pál pápa, az Isten szolgája

Az ő életük és tevékenységük mutatja a missziós munkát 
amellyel minden földrészt bejárt és fáradhatatlanul végezték a 
lelkipásztori munkát, valamint sok szép példát mutattak a 
keresztény hívők számára.
Szent Pál, a nemzetek apostola és mestere ma megint megta
níthat bennünket Krisztus odaadó szeretetére, az Egyház 
építésére és az egymástól való törődésre.

XVI. Benedek: Pál, a népek apostola
Kapható a Szent István Társulat könyvesboltjai
ban, ára: 1500Ft
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HÍREK
A MAGYAR KURÍRBÓL

Lelki sötétségünk okai

Sokan tapasztalják, hogy egyre nehezebb az imádság. 
Egy darabig minden olyan jól ment, és azt gondolták, 
hogy már nem kell imádkozni, mégis tévednek.
Az egyik ok az imádságban való lustaság. Ez nem
csak abban áll, hogy nem hagyunk elég időt az imád
ságra, hanem abban is, hogy nem akarunk törődni 
Jézus Krisztussal. A gonosz nem fél semmitől, és 
abban szorgoskodik, hogy eltávolítson minket Jézus
tól, ha elhanyagoljuk az imádságot. Arra sem sajnálja 
fáradságot a gonosz, hogy megakadályozzon abban, 
hogy Isten elé állva egyedül Istent és Krisztust néz
zük. Mi pedig sajnáljuk az időt az imádságra.
Sokan kételkedünk és nem hiszünk abban, hogy 
Krisztussal valódi, személyes kapcsolatot lehet kiala
kítani. De van példa erre, hogy Szent Pálnak sikerült 
kapcsolatba kerülni Krisztussal. Sokszor olyan imád
ságba menekülünk, amit mi csinálunk, például rövid, 
felületes imákat mormolunk és kész. Valójában az 
ima nem más, mint önmagunk átadása Krisztusnak. 
Próbáljuk meg ajánlani magunkat Krisztusnak, és 
hagyjuk, hogy Krisztus jöjjön a lelkűnkbe. Azt kell 
elérni, hogy az ima a szeretet és hit útján történjen. 
Ez a lustaság megakadályozza, hogy az ima egyik 
szintjéről másikra jussunk. Ez a lelki sötétség nem 
fog eltűnni, ha sok vallásos könyvet olvasunk, vagy 
rendszeresen járunk a szentmisére, mert nem biztos, 
hogy valóban átadjuk magunkat Jézusnak. Sajnos 
szomorú tapasztalatok alapján látjuk, hogy „csakúgy” 
megyünk a templomba, mert ez a szokás, vagy Isten 
parancsolta Mózes idejében, de így kell felfogni, 
hogy a lelkünk legyen Krisztusé, amikor megyünk 
áldozni. Hiszen a szentmise fő részei az átváltozás, 
áldozás.
Másik ok a testünkben való lustaság. Erről szól a 
lélektani fejlődés. Testünket (a Szentlélek működési 
helyét és eszközét) kell elfogadni. Nemcsak a tiszta
sággal kapcsolatos fegyelemre, szexualitásra, hanem 
a képzelet világára, a szenvedélyekre, a viselkedésre, 
időbeosztásra, táplálkozásra, alvásra is kell gondolni. 
Ha valakiből hiányzik a fegyelem, akkor elárulja 
magáról, hogy keveset tud az apostoli küldetésről, 
Krisztusról. Ezért érdemes figyelembe venni testün
ket, hogy begyakoroljunk jó szokásokat és fegyel
mezzük magunkat. Ez egész életünkre hasznos lesz. 
És jobban fogunk figyelni Krisztusra.

A keresztényellenesség diktatúrája

Jose Ignacio Munilla spanyol püspök szerint a 
mai keresztény ifjúság az ateizmus (= istentaga
dás) és a szekularizmus (=államosítás) diktatúrá
jában él.
„Manapság nincs keresztényüldözés a nyugati 
világban, mégis kifinomult eszközök vannak a 
fiatalok elnyomására, amelyek akadályozzák a 
vallásszabadságát. Olyan életfogást terjesztenek 
a mai társadalomban, ami nagyon ártalmas a 
fiatalok számára. Ezzel hozzájárulnak ahhoz, 
hogy a keresztény hit kultúraellenes legyen. ” - 
figyelmeztetett a palenciai püspök. A levelet a 
CNA hírügynökség idézi.
„Kifinomult, modern keresztényüldözés rendkí
vül hatékony és könyörtelen, mert hatására az 
áldozat idegesnek érzi és szégyellni kezdi magát. 
Hát normális dolog az, hogy a más vallásé, (pl. 
iszlám) bevándorlók nyugodtabban gyakorolhat
ják vallásukat Európában, mint maguk a katoli
kus fiatalok? ” - kérdezi a püspök, majd így foly
tatta:
„II János Pál pápa nem hallgatta el a fiatalok 
elöl, hogy ma nem könnyű Krisztust követni. XVI. 
Benedek pápa próbált tovább menni és megmen
teni a fiatalokat a hitetlen világtól. ”

Rendőrből lelkipásztor

Nicolas Fernandez két évig szolgált a New York- 
i rendőrségnél, amikor úgy döntött, hogy a papi 
hivatást választja II. János Pál pápa tanításának 
és XVI. Benedek pápa amerikai látogatásának 
hatására.
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„Egyáltalán nem vágytam rá, hogy előléptesse
nek" - idézi a CNA a fiatalembert, akinek ígére
tes rendőri karriert jósoltak társai.
„ II. János Pál beszédei indítottak arra, hogy pap 
legyek. Amikor a halál kultúrájáról, a rengeteg 
gyilkosságról, öngyilkosságról beszélt, meg arról 
is, hogy sok országban a gyermeket magukra 
hagyják vagy bántalmazzák a kábítószer miatt. 
Az ilyen összezavarodott lelkű embereken soha 
nem tudtam volna segíteni rendőrként. Az embe
reknek belül kell megváltozni, a szívükben. Ezért 
kell papnak lennem. ”- mondta Fernandez.
Fernandez édesapja spanyol, édesanyja ír szár
mazású. A yonkersi Szent József Szeminárium
ban kezdte meg teológiai tanulmányait.

9. oldal

Konferencia a Biblia növényvilágáról

„Bibliai kertek, a Biblia növényvilága” - ezzel a 
címmel rendeztek konferenciát Veszprémben.
A konferencia előadói bemutatták a Szentírás 
könyveiben szereplő növényeket, környezetet, 
valamint a tudományos, néprajzi, művészeti és 
vallási ismereteket. Még a Biblia és a természet 
kapcsolatáról, az Edénkért bibliai ábrázolásáról, 
a XX. századi képzőművészeteiben található 
bibliai növényábrázolásokról, a bencés kertmű
vészetről és a Szentföld mai növényvilágáról 
hallhattak.
A konferencián részt vett Márfi Gyula veszprémi 
érsek is.

Rabok látogatása a Biblia Világa 
Múzeumban

A Közép-Dunántúli Országos Büntetés
végrehajtási intézet fogvatartottai meglátogatták 
a Biblia Világa Múzeumot Szénási Jonathan 
Sándor intézeti lelkipásztor kíséretével Budapes
ten.
A múzeum 1988-ban jött létre a Dunamelléki 
Református Egyházkerület Ráday Gyűjteményé
nek részeként. A látogatást az intézet főparancs
noka, Cséri Zoltán ezredes tette lehetővé olyan 
raboknak, akiket jó magaviseletük miatt jutalma
zásra javasoltak.
A rabok nagyon érdeklődtek a bibliai kor szoká
sai, történelme iránt. A tárlók is szóltak a zsidó
ság, a kereszténység és az iszlám azonosságairól 
és hasonlóságairól, és a bennük lévő különbsé
gekről is.
A múzeumlátogatás után a rabok átmentek a 
Ráday-könyvtárba, ahol a magyar Biblia évszá
zadairól hallhattak előadást.

Az ádventi naptár kitalálója

Ádventi 
naptár már 
hetekkel 
karácsony 
előtt min
denféle 
vásárolha
tunk. A 
préselt aj
tócskák 
mögött kis 
csokoládék, 
meglepeté
sek várnak 
a kíváncsi 
édesszájú 
gyerekekre. 
Más ádven
ti naptárak 
fából készült kis dobozokból állnak, vagy hosszú 
ajándékcsomagokból. De mindig 24 ajtócska, 24 
zacskó vagy csomagocska van a naptárban, hogy 
december minden napjára jusson egy ajándék 
szentestéig.
Ezt a szép szokást egy édesanya találta ki. Kisfia 
minden este azzal a kérdéssel nyaggatta: „Hány 
éjszakát kell még aludnom, hogy' megjöjjön Jé
zuska? ” Édesanya egy nap fogott egy kartont, 24 
mezőre osztotta, mindegyikre rátűzött egy csokit. 
Kisfia mindennap lecsippenthetett egyet. A kis
fiú idővel felnőtt lett.
Eszébe jutott egyszer az édesanya naptára. Úgy 
gondolta, hogy más gyerekeknek is örömet sze
rezhetne vele, ezért elhatározta, hogy ádventi 
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naptárakat készít és árusít. Nagy sikere lett. 
Nemsokára a gyárak is foglalkoztak ádventi nap
tárak készítésével.
Gerhard Lang, az ádventi naptár kitalálója 1974- 
ben hunyt el Münchenben, igen idős korában.
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nak képe, amelyért életét adta. Ne hagyjuk, hogy 
a világ leértékelje és folyamatosan támadja a 
házasságot, ami Isten szemében szent. Nagy ál
dás volt, hogy együtt dolgozhattunk. A siker a 
közös munka eredménye. Imádkozunk azért, hogy 
Isten dicsőségét szolgálja, és megváltoztassa 
népünk gondolkodását. ”
„A film nagyon sikeres. A moziban a vetítés vé
gén sok pár könnyek közt öleli át egymást. A be
mutató utáni napok óta több száz email-t kaptunk 
az ország minden részéből. A film hatására több 
pár elhalasztotta a válópert. Egy házaspár új 
jegygyűrűt vett, azzal kifejezték, hogy megújítják 
Istennel és egymással kötött szövetségüket. Van
nak, akik bocsánatot kértek és megbocsátottak 
egymásnak. Boldoggá tesz, hogy Isten működik 
és megváltoztatja az emberek életét" - mondta 
Kendrick
A hazai mozinkban még nem vetítik Magyaror
szágon. De reméljük, hogy mi is egyszer meg
nézzük ezt a csodálatos filmet.

FILM

Fireproof - Tűzbiztos házasság

Hatalmas sikert aratott az amerikai mozikban 
szeptember végén bemutatott Fireproof (Tűzbiz
tos házasság) című film, amely egy tűzoltó há
zasságának megmentéséről szól. A keresztény 
házasságfelfogást mutató film rendezője a Zenit 
katolikus hírügynökségnek nyilatkozott.
„A film címe nem arra utal, hogy a házasságot 
soha nem éri tűz, hanem arra, hogy ha jön, ki 
lehet védeni. Minden házasságot érnek tüzek és a 
védekezéshez a házastársaknak tudniuk kell, 
hogy' a szeretet, az elkötelezettség inkább döntés 
legyen, ne érzelem. ” - mondta a rendező, Alex 
Kendrick.
„ Amerikában támadják, gyengítik és megpróbál
ják rombolni a házasságot. Ez a film arról szól, 
hogy’ a házasságot tisztelni kell, és érdemes érte 
küzdeni. A házasság a társadalom tartóereje; ha 
összeomlik, akkor a család és a közösség is ösz- 
szeomlik. Istennek terve van a házassággal. Ezt a 
tervet szeretnénk újra méltó módon felmutatni. ’’ 
A rendező elmondta, hogy a Passió című filmhez 
hasonlóan a Fireproof is ökumenikus összefo
gással készült. „Mindannyian egyetértünk ab
ban, hogy a házasságot Isten alkotta, ezért kell 
tisztelni. A házasság Krisztusnak és az egyház

fő decemberi szentek életéről ol
vashattok tavaly decemberi számú 

újságban!

Szeretettel köszöntjük a HHH újság új 
főszerkesztőjét: 

Szebeli Erzsébetet.
A jó Isten áldása és kegyelme segítse őt 

ebben a munkájában.


